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ABSTRACT 

 
Two chitinolytic bacterial candidates were isolated from mango tree 

rhizosphere and mature compost, after which they were purified. The isolates 
were identified as Streptomyces sparsogenes and Streptomyces nigrifaciens, 
respectively. Optimization of growth conditions on 250ml shaker flask test in 50 
ml medium at 150 rpm  was accomplished to obtain the highest chitinolytic 
activity. St. sparsogenes was grown on chitin medium B using tryptone as 
nitrogen source at a concentration of 0.2%, 45°C, pH 10 for 50 hrs that increased 
its chitinolytic production from 63 to 367 U/ml, while St. nigrifaciens was grown 
on chitin medium A using peptone as nitrogen source at a concentration of 
0.15%, 45°C, pH 9 for 50 hrs that increased its chitinolytic production from 58 
to 197 U/ml. Both isolates utilized many local chitinic wastes efficiently among 
which the fungal chitin (Aspergillus niger dead mycelia) gave the highest 
chitinolytic activity ( 897 and 663 U/ml, respectively). Scaling up in a fermentor, 
charged with 1L medium and 1 vvm air flow rate, raised the production to 1469 
U/ml after 48 hr at 200 rpm and to 2129 after 48 hr at 300 rpm, respectively. St. 
nigrifaciens finaly was grown on local chitinic wastes in the fermentor to 
produce raw chitinase which was subjected to partial purification by ammonium 
sulphate precipitation. Three partially purified chitinases separated from the 
supernatant named SUP-25%, SUP-65% and SUP-85%, had  specific activites of  
1414, 616 and 641 U/mg, respectively. While from the chitinic debris, two 
fractions of high affinity to chitin were separated and named CD-65% and CD-
85% of specific activites 745 and 2137 U/mg, raising the purification fold to 6.5 
and 18.8, while their yield reached 4.3% and 2%, respectively. The optimization 
of temperature test revealed the superiority of CD-85%  fraction, as its 
chitinolytic specific activity increased to  3650 U/mg at 45°C. The CD-85%  
optimum pH for hydrolyzing colloidal chitin was found to be pH 10  (4872 
U/mg) and remarkably another one at the control pH 6.8 (3507 U/mg). Gel 
electrophorasis (silver stained) and sephadex G-100 column purification studies 
on the CD-85% fraction revealed that it might be composed of two chitnases. 
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  المستخلص العربي

 الهѧѧدف الرئيѧѧسي لهѧѧذا البحѧѧث هѧѧو عѧѧزل و تعريѧѧف بكتيريѧѧا محليѧѧة ذات قѧѧدرة عاليѧѧة لانتѧѧاج انѧѧزيم      
تحѧسين ظѧروف النمѧو و الانتѧاج و مѧن ثѧم دراسѧة مقѧدرتها         الكايتينيز و رفع قدرتها على انتاج المزيد منѧه ب     

يضاف الى هذا دراسة العوامل البيئية المؤثرة علѧى عمѧل إنѧزيم           . على تحليل مخلفات محلية غنيه بالكايتين     
  .الكايتينيز الخام الذى تم فصله و بعض من خصائصه

شѧجر المѧانجو و آѧذلك مѧن         تبنت الدراسة عزل سلالتين بكتيريتين من عينة التربه المحيطة بجذور           
 و صѧنفت   Streptomyces sparsogenesالكومبوسѧت و تنقيتهمѧا و تعريفعهمѧا، حيѧث صѧنفت الأولѧى       

تѧѧم تحѧѧسين ظѧѧروف انتѧѧاج الكѧѧايتينيز بواسѧѧطة الѧѧسلالتين لأعلѧѧى . Streptomyces nigrifaciensالثانيѧѧة 
موجودة فى دوارق مخروطية سعة  مللى لتر من بيئة النمو ال  50نشاط من خلال تطوير ظروف النمو  فى         

 .Stتمѧѧѧت تنميѧѧѧة . ق / لفѧѧѧة150   مللѧѧѧى لتѧѧѧر  باسѧѧѧتخدام الحѧѧѧضان الهѧѧѧزاز و سѧѧѧرعة الѧѧѧرج آانѧѧѧت   250
sparsogenes    ةѧى بيئѧف chitin medium B       زѧروجين بترآيѧد للنتѧصدر وحيѧون آمѧتخدام التربتѧباس 

 الكѧايتينيز و يرتفѧع نѧشاطها مѧن           ساعة ليزداد الانتاج من    50 لمدة   pH = 10م، درجة   º 45 ، على % 0.2
 chitin medium A فѧى بيئѧة    St. nigrifaciensالمللѧى لتѧر، بينمѧا تمѧت تنميѧة      /  وحѧدة  367 الѧى 63

 ساعة 50 لمدة pH = 9م، درجة º 45، على% 0.15باستخدام البيبتون آمصدر وحيد للنتروجين بترآيز 
آѧѧل مѧѧن الѧѧسلالتين . المللѧѧى لتѧѧر/  وحѧѧدة 197الѧѧى 58ليѧѧزداد الانتѧѧاج مѧѧن الكѧѧايتينيز و يرتفѧѧع نѧѧشاطها مѧѧن  

 اسѧѧتهلكت النفايѧѧات المحليѧѧه الغنيѧѧة بالكѧѧايتين و آانѧѧت أفѧѧضل هѧѧذه المѧѧصادر المايѧѧسيليا الميتѧѧه مѧѧن فطѧѧر       
Aspergillus niger  غѧدة 663 و 897و التى اعطت معها السلالتين أعلى نشاط لإنزيم الكايتينيز بلѧوح  /

لتѧѧر بيئѧѧة بѧѧالمخمر فقѧѧد تعѧѧاظم انتѧѧاج آѧѧل منهمѧѧا  1 ة آѧѧل مѧѧن الѧѧسلالتين فѧѧىبتنميѧѧ. المللѧѧى لتѧѧر، علѧѧى التѧѧوالى
 ساعة و بإسѧتخدام سѧرعة      48مللى لتر بعد    / وحدة 2129 و   1469للكايتينيز حيث بلغ نشاط الانزيم المنتج       

  . ، على التوالىق /لفة  300 و  200قلاب 
.  مѧن مخلفѧات غنيѧة بالكѧايتين      لتنميتها فى المخمѧر علѧى خلѧيط   St. nigrifaciens أختيرت سلالة 

 فѧصل مѧن الراشѧح    رآيѧزات مختلفѧة مѧن آبريتѧات الأمونيѧوم حيѧث      تب فصل الإنزيم الخام النѧاتج بالترسѧيب   
 ، 1414  و نѧشاطها النѧوعى آѧان    %-SUP 85 و -SUP-% ،65% SUP 25 ثلاثة إنزيمات آايتينز  

 %-CD 85 و -CD %65ايتينيز  بينما فѧصل أنزيمѧى آѧ   . مجم بروتين على التوالى/ وحدة641 و 616
 18.8 و 6.5مجم بروتين لتبلѧغ درجѧة نقاوتهمѧا    / وحدة2137 و 745من الراسب و نشاطهما النوعى آان     

 نѧشاط نѧوعى     %-85CDسѧجل   .  علѧى التѧوالى    %2 و   %4.3ضعف الأنزيم الخام، بينمѧا بلغѧا لإسѧترجاع          
دراسѧات   .pH = 10بѧروتين عنѧد   مجѧم  /  وحѧدة 4872م و ازداد الѧى  °45مجم بروتين علѧى  / وحدة3650

 %85 لѧل  -100Gو التنقية بإستخدام عامود الѧسيفادآس  ) مصبوغا بالفضه(التفريد الكهربى على الجيل 
CD-أظهرت إحتوائه على إنزيمى آايتينيز .  

  
  .آايتينيز، آايتين، ستربتومايسيتس، تخمر : الدالةالكلمات
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